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ــدـاء ــ إهـ

الرحمة           الذلمن أخفضلهماجناح بان أمرنيربى إلىمن

الحاج     العزيز والدي إلىروح

خليل    على الحميد عبد

الحاجة       العمرها أطال العزيزة والدتي إلى

الحسن   محمد سميرة

. إلىكلمنعلمنيحرفا    

والمعرفة          للخريندربالعلم لكيتضئ التيتحترق الشموع إلى

الجلء  أساتذتي

البحث    لكمهذا أهدى
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والعرفان  الشكر

 : البحثواخصبالشكر                إخراجهذا في لكلمنساعد والعرفان بالشكر أتقدم وان إل يسعني ل

وأرائه-                 1 بوقته يبخلعلينا لم البحثالذي المشرفعلىهذا الماجد الباسطعبد الدينعبد الدكتورضياء

. والحترام                والتجلة التحية الوطنولك لهذا البحثدمتزخرا كتابةهذا فتره القيمةطوال ونصائحه وإرشاداته

زخرا-               2 ودمتم المفيد الكثير الوارفة منأحشائها والتينهلنا والمالية العاليللدراساتالمصرفية المعهد مكتبة

واحترام               . تعاون من وجدناه بما بالمكتبة العاملين كل اشكر أن ليفوتنى كما والمعرفة العلم لخدمة

3. الفرنسي-    أرشيفالبنكالسوداني

بآرائهم-                4 بالبنكوذلكمنخللمدنا القسام وروساء الفروعونوابهم ومديريالداراتومدراء العلياء الداره

والتقدير          مناخالصالود فلهم الستبيان أسئلة والجابةعلى

نذكره         ولم لهحقاعلينا لكلمن اعتذر كما

بعد       ومن قبل من والحمد الشكر ول
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البحث  مستخلص

. الدراسة             البنكمحل المنشآتولسيما في الستراتيجيه الداره تلعبه الذي الدور البحث تناول

     . الشائع                   ليسمن إذا الستراتيجية تنفيذ فقطفي اا دور لها أن البشريةعلى الموارد إلى تنظر العليا الدارات أنمعظم يلحظ إذ

الرغممن                   وعلى الستراتيجية تكوينوصياغة أساسيفي كمدخل قدراتها و البشرية الموارد استعدادات تستغل منشأة تجد أن

بدراساتمنهجية                    يقومون ما اا نادر أنهؤلء إل الستراتيجية فيعمليةصياغة البشرية الموارد اشراك فكرة تجذبه البعضمنهم أن

إتخذوها                 التي القرارات أوحتىفي المشاركة لهذه اتبعوها التي الطرق في البشرية الموارد . للتعرفعلىرأي

: الهدافأهمها          البحثإلىتحقيقمجموعةمن وقدسعى هذا

العاملينفيكلمرحلةمنهذه              .1 وأهميةمشاركة للمصارفوتوضيحمراحلها وأهميتها الستراتيجية التعريفبالدارة

المراحل.

2.. قياسها     وكيفية وأهميتها بالتجاهات التعريف

وحسن                .3 الستراتيجية الدارة البنكلهمية إدراك الفرنسيحولكلمن السوداني بالبنك العاملين آراء التعرفعلى

. وكفاءتها     الستراتيجياتومدىفعاليتها تصميم

: الفرضياتالتية       اختبارمدىصحة تم كما

1. . الستراتيجية        الدارة أهمية بالبنك المختلفة المستوياتالدارية تدرك

2. . بشكلجيد        البنكصممت استراتيجيات بأن القول يمكن

3. . فعالة      بأنها البنك استراتيجيات وصف يمكن

4. . بالكفاءة     البنك استراتيجيات وصف يمكن

الفرضيات           اختبارهذه التحليليفي الوصفي المنهج العتمادعلى تم وقد

: أهمها      النتائج من البحثبمجموعة وخرج

•.        : الستراتيجية       وتقويم الستراتيجية، تنفيذ ، الستراتيجية صياغة بثلثمراحلهي الستراتيجية الدارة تمرعملية

• . وأخرىمعارضة        قوىمؤيدة تغييرهناك ليعملية

للعام   • العاملين بلغمعدلهعام           2005، 2004شهد الفرنسي السوداني البنك أصول الفيحجم متواص اا نمو م

%. 78م 2005

البنكفيعام     • أرباح بنسبة  2005زادت %. 117م
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الدارةالستراتيجية%              82حوالي • أهمية بالبنكتدرك المختلفة أنالمستوياتالدارية يوافقونعلى العينة أفراد من

موافقة     درجة . 4.2بمتوسط الولى       الفرضية يؤكدصحة الذي المر

وبمتوسط%            74حوالي • البنكصممتبشكلجيد أناستراتيجيات يوافقونعلى العينة أفراد من

موافقة   . 3.9درجة الثانيةصحيحة          الفرضية بأن إلىالستنتاج يقود الذي المر

: التوصياتأهمها       من البحثبمجموعة أوصى كما

الدارة               .1 وتبنيمدخل لذلكمنمزاياعديدة لما الثلث الستراتيجية الدارة العاملينفيمراحل بمشاركة الهتمام

وذلكلهميتها      .  السودانية المصارف في الستراتيجية

الكافي               .2 الزمن تخصيص الحرصعلى من لبد فعالية أكثر الفرنسي السوداني بالبنك المتبعة الستراتيجيات تصبح ولكي

مشاركة       .          بدقةمعمراعاة إجراءاتصياغتها يجبتحديد كما الستعجالفيذلك وعدم الستراتيجية لعمليةصياغة

. العليا                  الدارات الي الجديدة الفكار لوصول آلية اليذلكيجبوضع اضافة الجراءات فيوضعهذه التنفيذية الجهات

سريعة                 بوتيرة تسير أصبحت البيئية المتغيرات لن اا نظر وذلك المرونة عنصر المتبعة بالستراتيجيات يتوفر أن يجب اا وأيض

استراتيجيات                 تدرس البيئيوأن بالتحليل القيام بهاعند الموجودة الضعف نواحي تتعرفعلى ان البنك إدارة وعلى

 . كفاءة         أكثر استراتيجيات تضع أن تستطيع المنافسةحتى البنوك
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Abstract

This research discusses the role that the strategic administration plays in the 

establishments, particularly the bank of case study. 

It is observed that the highest staffs consider the human resources as it has only a 

role in strategy implementation. It is not well-known that there is an establishment could 

use the abilities and capabilities of the human resources as elementary point when the 

strategy is formulated and constituted. In spite of some of them is attracted by the idea of 

using the human resources in strategy formulation, but rarely they conduct a 

methodological studies for recognizing the role of human resources in the ways, which are

adopted for usage, even in decisions making.

That the research seeks to achieve the most important following aims: 

1. The definition of the strategic administration and its importance in banks; 

moreover, explaining its levels and the importance of staff's participation at every

levels. 

2. The illustration about the tendencies, its importance and how could be measured.

3. The recognition of Sudanese French Bank staff's opinions about the awareness of

high administrative, which related to the importance of the strategy 

administration, well-formulation of strategies and its quality and efficiency.

The researcher had tested the hypotheses as follows:

1. The different levels of the high staff at the bank realize the importance of the 

strategic administration.

2. It is appeared that the bank's strategies are sufficiently formulated.

3. It is described that the bank's strategies are effective.

4. It is described that the bank's strategies are qualified.

The study depended on the analytical descriptive methodology in selection of 

these hypotheses.

The research's results are as follows:

• The process of the strategic administration passes with three stages, which are: 

strategy formulation, strategy implementation, and strategy evaluation.

• There are supporters for any change process, as well there are reluctants. 
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• The assets of Sudanese French Bank steadily increase during the year 2004 and 

2005, by amounted rate 78% in the year 2005.

• The profits of the bank also increased by 117% in the year 2005. 

• Approximately 82% of the sample accepted that the different administrative levels

of the bank realize the importance of the strategic administration by 4.2 points as 

an average; the thing, which confirm the first hypothesis's correctness. 

• Approximately 74% of the sample accepted that the bank's strategies are 

well-formulated, by 3.9 points as an average; the thing, which lead to deduce that 

the second hypothesis is quite correct.

The research concluded most important recommendations as follows:

1. The participation of all staff levels must be considered as it has many various 

advantages, and due to the significant role of the strategic management, it strongly 

should be adopted.

2. The sufficient appropriated time for the strategy formulation, is most necessary so as 

the strategies will  be more effective and reliable. In addition, it must be determined 

procedures  to formulate the strategy  accurately and specifically, with concern the 

executives participation in these procedures. Moreover, it must be accreditable 

mechanism for getting new ideas and opinions to the highest staffs. Also the 

strategies should include the element of the flexibility according to the rapidly 

changeable environmental circumstances. Therefore, the bank's administration should

fully recognize the existed weakness in the strategy during the environmental survey 

and analysis, in addition to study the strategies of the other competitive banks, in 

purpose to enable the bank to formulate and design more qualified and effective 

strategies. 
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